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M
e|u najpozvanijim da protuma~i aktuelna doga|awa pred sa-
mit Severnoatlantskog pakta u Rigi krajem novembra jeste
na{ ambasador u Natou dr Branislav Milinkovi}. Bliski
uvid u doga|awa u sedi{tu Alijanse u Briselu omogu}ava re-
alniju sliku o najve}oj vojnoj sili na svetu i wenim planovima
i perspektivama. 
Pre du`nosti specijalnog izaslanika ministra spoqnih po-

slova Srbije pri Natou, kako zvani~no glasi wegova sada{wa
funkcija, Milinkovi} je do 2004. godine bio na{ ambasador pri
Oebsu i UN u Be~u. Ina~e, profesionalnu karijeru je zapo~eo kao
novinar ~asopisa ”Me|unarodna politika“, a kasnije je radio kao
istra`iva~ u Institutu za me|unarodnu politiku i privredu, gde se
najvi{e bavio pitawima evropske bezbednosti. U tom periodu ste-
kao je doktorat iz me|unarodnog prava. U Ministarstvu spoqnih
poslova je od kraja 2000. godine.

Osnovni zadatak specijalnog izaslanika jeste da olak{ava
komunikaciju Srbije i Natoa i da zastupa interese na{e zemqe u
sedi{tu Alijanse. Kada se zna u kakvim su odnosima Srbija i Nato
bili krajem devedesetih godina, jasno je da je to veoma osetqiv,
ali i izuzetno izazovan zadatak.

Gospodine Milinkovi}u, kakve poruke mo`emo o~ekivati sa
samita u Rigi, a kakvi signali se najavquju za eventualno pro-
{irewe Natoa?
– Unutar Natoa postignuta je saglasnost da samit u Rigi ne}e

biti samit na kojem }e biti upu}en poziv za punopravno ~lanstvo
zemqama koje su zvani~ni kandidati – Albaniji, Makedoniji i Hr-
vatskoj. Me|utim, Nato }e ih sigurno ohrabriti da nastave spro-
vo|ewe tzv. Akcionog plana za ~lanstvo. Preovladava utisak da je
Hrvatska najnaprednija. Gruzija bi trebalo da dobije poziv za tzv.

DR BRANISLAV MILINKOVI], 
SPECIJALNI IZASLANIK 
PRI NATOU

MATICOM
ISTORIJSKIH
TOKOVA

I
N
T
E
R
V
J
U

Prihvatawe novih vrednosti
pitawe je neke vrste opstanka 
u savremenim uslovima 
globalizacije. Ovde nipo{to nije
re~ o odbacivawu autenti~nih 
nacionalnih vrednosti, o ~ijem
o~uvawu, naravno, vaqa voditi
ra~una. Re~ je o nastojawu da
dru{tvo ne ostane na za~equ 
istorijskih procesa.

”poja~ani dijalog“, {to je korak u pravcu Akcionog plana za ~lan-
stvo. Gruzija sna`no isti~e svoju ambiciju za punopravno ~lanst-
vo, ali unutar Natoa ima vi{e zemaqa koje ne bi `elele da ohra-
brivawem Gruzije pogor{aju odnose sa Moskvom. 

U odnosu na tri dr`ave zapadnog Balkana koje `ele ulazak u
Partnerstvo za mir (Srbija, Crna Gora, BiH), Nato poku{ava da
uspostavi zajedni~ki ”regionalni pristup“. Me|utim, pod utiskom
pozitivnih ocena o saradwi Crne Gore sa Ha{kim tribunalom od-
re|eni broj zemaqa ~lanica spreman je da ve} u Rigi samo Crnu
Goru primi u Partnerstvo. 

Me|utim, moj je utisak da zbog bezbednosti na zapadnom Bal-
kanu, u Natou preovla|uje mi{qewe da bi najboqe bilo da se taj
region istom dinamikom pribli`i evroatlantskim integracijama.

Kako ocewujete na{ dosada{wi put prema Evropi. Koliko
smo uradili, koliko smo blizu Partnerstvu kao prvoj stepe-
nici?
– Specifi~nost na{eg puta prema Evropi ogleda se u tome

{to smo na wega krenuli znatno kasnije nego druge zemqe cen-
tralne, isto~ne i jugoisto~ne Evrope i {to smo suo~eni sa dodat-
nim te{ko}ama koje nemaju ostale zemqe u tranziciji. Mi smo se
za Evropu opredelili tek posle demokratskih promena 2000. go-
dine, kada su svi ostali ve} u~inili krupne korake u pravcu
evropskih i evroatlantskih integracija. Istovremeno smo se suo-
~avali i jo{ uvek se suo~avamo sa izuzetno te{kim nasle|em ra-
tova i izolacije, kao i slo`enim pitawima dr`avnog ustrojstva
(pitawe statusa Kosova i Metohije), a sve to neminovno usporava
proces integracija. 

Verujem da smo, ipak, u posledwih nekoliko godina u~inili
vidqive pomake. Potpuno smo integrisani u Oebs, koji nam mo-
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grafske destinacije u kojima vladaju potpuno druga~iji uslovi. Sve
to otvara mnoga prakti~na pitawa transporta, obuke, lanca ko-
mandovawa, interoperabilnosti...

Osnovni test efikasnosti Natoa bi}e procena uspeha mi-
sije ISAF u Avganistanu, koja je tokom leta pro{irena i ukqu~ena u
prave ratne operacije na jugu zemqe. Ve} sada je jasno da operaci-
ja u toj zemqi zahteva poja~anu saradwu Natoa sa drugim organiza-
cijama, koje bi pomogle u razvoju tamo{weg dru{tva posle zavr-
{etka klasi~nih vojnih operacija. 

[to se ti~e politi~ke transformacije, Nato ide u pravcu ja-
~awa politi~kog dijaloga, kako bi se, unutar Alijanse, ostvarila
{to jedinstvenija i usagla{enija zajedni~ka percepcija osnovnih
pretwi miru i bezbednosti. Nikome nisu u interesu tako ozbiqna
razmimoila`ewa transatlantskih saveznika do kakvih je do{lo
pred rat protiv Iraka.

Kakva je uloga Partnerstva u budu}im procesima u Natou i
wegova budu}nost kao bezbednosnog okvira? Koliko Partner-
stvo kao koncept bezbednosti sada, a sve vi{e i na global-
nom nivou, mo`e preduprediti nova blokovska svrstavawa,
vra}awe na stare koncepte bezbednosti koji zao{travaju kon-
flikte i umawuju ukupnu bezbednost u svetu?
– Partnerstvo ostaje va`an model koji Nato razvija sa ze-

mqama zainteresovanim za razli~ite oblike saradwe. Tu su, na
jednom mestu, zemqe ~iji je ciq punopravno ~lanstvo u Natou, za-
tim zemqe koje sa Severnoatlantskim savezom sara|uju tako {to
{aqu svoje vojnike u mirovne operacije, ali i zemqe koje prven-
stveno `ele da nastave konsultacije sa Alijansom o politi~ko-voj-
nim aspektima bezbednosti. 

Veoma je zanimqiva inicijativa SAD i Velike Britanije da
bi trebalo ja~ati institucionalne veze sa zemqama izvan evroa-
tlantskog prostora, koje imaju razvijen demokratski sistem i koje
znatno doprinose mirovnim operacijama slawem svojih trupa, kao
{to su Japan, Australija, Novi Zeland ili Ju`na Koreja. Ukoliko
se takve ideje realizuju, Nato bi se postepeno transformisao u
pravcu nekakvog globalnog bezbednosnog aran`mana demokratskih
zemaqa savremenog sveta. 

Mawe su poznati mehanizmi i instrumenti bezbednosnog de-
lovawa Evropske unije. Kako to izgleda institucionalno? Ka-
ko EU deluje u praksi, posebno kada se govori o mirovnim i
humanitarnim misijama?
– U posledwih nekoliko godina EU sve ambicioznije razvija

svoju bezbednosnu i odbrambenu politiku, kao deo svoje zajedni~-
ke spoqne politike. Sve je vi{e tela i agencija unutar EU koje se
bave tim pitawima. Posebno se izdvaja Evropska odbrambena
agencija koja, izme|u ostalog, `eli da objedini napore zemaqa EU
u vojnom istra`ivawu i vojnoj industriji. Sve su zna~ajnije opera-

cije EU na terenu, posebno u na{em regi-
onu, gde je, u Makedoniji i BiH, preuzima-
la bezbednosne misije koje je vodio Nato.

Me|utim, mirovnih i humanitarnih
misija EU ima i van Evrope – u Kongu, in-
done`anskoj pokrajini A~e, na Bliskom
istoku. Bezbednosno delovawe EU ne raz-
vija se u tenziji, ve} u koordinaciji sa
Alijansom. Tako je, na primer, posebnim
zajedni~kim mehanizmom (tzv. ”Berlin
plus“) predvi|ena mogu}nost da EU kori-
sti resurse Natoa u svojim operacijama
na terenu.

Kakve su ambicije za razvijawe te ulo-
ge, samostalno prema datom podru~ju
ili problemu, odnosno pri preuzima-
we prethodnih nadle`nosti Natoa i
misija UN?
– Osnovna prepoznatqivost EU u ovoj

oblasti ogleda se u ~iwenici da Unija ̀ e-
li da nastupa ne samo kao vojna, ve} i kao
civilna sila koja vodi ra~una o demokrat-

`e mnogo pomo}i na evropskom putu. Od 2003. godine smo u Sa-
vetu Evrope, {to zna~i da je na{ sudski sistem u oblasti za{tite
qudskih prava pod sna`nom kontrolom Evropskog suda za qudska
prava. Zapo~eti su i pregovori o stabilizaciji i asocijaciji sa
EU. Razvija se vrlo sadr`ajna saradwa sa Severnoatlantskim
savezom u vidu posebnih projekata, programa i Grupe za reformu
sistema odbrane. Osnovna prepreka za daqi napredak ostaje pu-
na saradwa sa Ha{kim tribunalom.

Sa stanovi{ta onoga {to se pri-
prema za Rigu, koje su preokupacije
Natoa u ovom trenutku. [ta se mo-
`e o~ekivati u daqoj transforma-
ciji, {irewu prema Aziji, delovawu
prema glavnim pretwama miru i
bezbednosti, ja~awu politi~ke ulo-
ge... [ta se u Natou mewa u odnosu
na glavna krizna `ari{ta u svetu?
– Osnovna tema samita u Rigi jeste

politi~ka i vojna transformacija Natoa
kako bi bio spreman da odgovori savre-
menim bezbednosnim izazovima. Su{ti-
na vojne transformacije svodi se na pri-
lago|avawe vojnih efektiva novom tipu
ratovawa. Sve zemqe ~lanice su u pro-
cesu preobra`aja klasi~nih oru`anih
snaga tipa teritorijalne odbrane, kon-
cipiranih u vreme hladnog rata, u moder-
ne oru`ane snage koje bi se brzo i uspe-
{no mogle rasporediti na udaqene geo-

Veoma je zanimqiva inicijativa
SAD i Velike Britanije da bi trebalo
ja~ati institucionalne veze sa zemqa-
ma izvan evroatlantskog prostora, ko-
je imaju razvijen demokratski sistem i
koje znatno doprinose mirovnim ope-
racijama slawem svojih trupa, kao {to
su Japan, Australija, Novi Zeland ili
Ju`na Koreja.

U odnosu na tri dr`ave zapadnog
Balkana koje `ele ulazak u Partnerstvo
za mir (Srbija, Crna Gora, BiH) Nato
poku{ava da uspostavi zajedni~ki ”regi-
onalni pristup“. Zbog bezbednosnih
razloga najboqe bi bilo da se taj regi-
on istom dinamikom pribli`i evroa-
tlantskim integracijama.



skom i op{tem dru{tvenom razvoju u sredinama gde deluju wene
bezbednosne operacije. EU bi `elela da integri{e svoju bezbed-
nosnu politiku sa ostalim aspektima svoje spoqne politike, u koji-
ma va`nu ulogu imaju za{tita qudskih prava, ekonomski razvoj, su-
zbijawe organizovanog kriminala ili kontrola imigracije. 

Istovremeno, EU jasno isti~e svoju re{enost da sve wene ope-
racije budu u skladu sa Poveqom UN, kao i sa osnovnim principi-
ma me|unarodnog humanitarnog prava. Za
nas je posebno va`no da pratimo tu bez-
bednosnu dimenziju EU, i zbog toga {to
ona u tom smislu deluje u na{em regionu,
i zbog toga {to `elimo da u|emo u weno
punopravno ~lanstvo.

Koliko smo ubedili budu}e partnere
u Evropi da smo zaista opredeqeni
za integracije?
– Mislim da je u Briselu prepozna-

to da je, u ovom trenutku, nacionalni kon-
senzus u Srbiji izra`eniji u pogledu
evropske, nego u pogledu evroatlantske
integracije. Ta~nije, re{enost za ulazak
u EU je ja~a nego za ulazak u Nato. Isku-
stva svih zemaqa koje su prolazile taj
put jasno ukazuju na zna~aj nacionalnog
konsenzusa za efikasno sprovo|ewe po-
litike integracije na unutra{wem planu. 

Meni se ~ini da je jedna od va`nih lekcija koju mo`emo da na-
u~imo od zemaqa koje su nedavno integrisane u EU i Nato da su to
dva komplementarna procesa, koja se me|usobno prepli}u, podsti-
~u i jedan drugog dopuwavaju.

S obzirom na ura|eno, a u pore|ewu sa drugima koji su taj put
pre{li, koliko smo zaista spremni za integracije i sve ono
{to one podrazumevaju?
– Imamo vrlo dobre qudske potencijale i va`an geografski

polo`aj kao kqu~na zemqa onog dela Balkana koji jo{ nije dovoq-
no integrisan. U prethodnom periodu je ura|eno dosta na prilago-
|avawu vladinih struktura potrebama evropskih i evroatlantskih
integracija. Parlament je usvojio vi{e va`nih zakona. Imamo sna-
`no gra|ansko dru{tvo i nekoliko vrlo kompetentnih nevladinih
organizacija koje mogu pomo}i na tom putu. Ukratko, verujem da na{
potencijal za integracije raste. 

Da li su, po va{em mi{qewu, prednosti integracija dovoqno
jasne onima koji o tome ovde odlu~uju, i koliko jasno su pre-
do~ene doma}oj javnosti?
– U na{oj politi~koj eliti jo{ nije u potpunosti sazrelo uve-

rewe u sve prednosti koje zemqa mo`e da dobije od integracija u
evropske i evroatlantske strukture. Deo obja{wewa le`i i u spe-
cifi~noj prirodi na{e tranzicije i problemima sa kojima se kao
dr`ava i dru{tvo suo~avamo. 

Pravi je izazov kako dovesti u vezu ponekad dosta uop{tene
pri~e o integracijama sa mogu}im konkretnim boqitkom za {iroke
slojeve stanovni{tva. Kona~no, i u tom procesu, kao i u tranziciji,
ima i dobitnika i gubitnika, tako da se neki otpori mogu objektivno
razumeti. Poznat je fenomen u mnogim nedavno primqenim ~lani-
cama EU da je podr{ka ulasku u EU opadala {to je ulazak bio izve-
sniji, po{to su posledice, kako pozitivne, tako i negativne, kore-
nitim grupama stanovni{tva postajale sve vi-
dqivije. Me|utim, u svakom od pojedina~nih slu-
~ajeva, na kraju je postalo jasno da je dru{tvo
kao celina na dobitku. 

^ini se da put ka budu}oj politi~koj i eko-
nomskoj integraciji sa Evropom vodi pre-
ko bezbednosnih integracija? Da li je sa-
znawe o tome dovoqno jasno doma}im po-
liti~kim faktorima koji odlu~uju u ovim
pripremnim fazama na tom putu?

INTERVJU
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– ^itav region Balkana se iz briselske perspektive ~esto do-
`ivqava kao prostor preko kojeg do starih zemaqa ~lanica EU do-
laze brojni problemi vezani za nove bezbednosne izazove – orga-
nizovani kriminal, razni oblici nelegalne trgovine, nekontroli-
sana imigracija, i sli~no. Takva percepcija, na`alost, nije sasvim
pogre{na. Me|utim, ona istovremeno i daje {ansu zemqama regio-
na da se ulaze}i u razne oblike integracija na bezbednosnom pla-
nu poka`u kao ozbiqni i odgovorni partneri i tako pribli`e Evro-
pi. Efikasnost na{ih policijskih organa i grani~nih slu`bi u suo-

~avawu sa svim tim problemima znatno
pove}ava na{ me|unarodni ugled. 

Istovremeno, u~e{}e u raznim mi-
rovnim operacijama u sada{wem trenut-
ku razvoja me|unarodnih odnosa do`i-
vqava se kao nacionalni doprinos me|u-
narodnoj bezbednosti i na taj na~in pot-
poma`e spoqnopoliti~ke napore zemqe
na planu integracija. Mislim da ta svest
polako sazreva i u na{oj sredini.

^ega se zaista moramo odre}i ako ho-
}emo u Evropu, ta~nije koja je cena tog
prisajediwewa?
– Mislim da bi se morali postepeno

privikavati na odricawe od klasi~no
shva}enog koncepta dr`avnog suverenite-
ta koji je dugo bio su{tina me|unarodnih
odnosa. Evropska integracija je znatno

promenila stawe stvari. Danas je potpuno normalno da su, na pri-
mer, glavne sudske instance za sporove do kojih mo`e do}i u evrop-
skim zemqama u Strazburu, gde je Evropski sud za qudska prava,
ili u Luksemburgu, gde je Evropski sud pravde, a ne u dr`avama
~lanicama. Evropska monetarna politika se odre|uje u Evropskoj
centralnoj banci u Frankfurtu, a ne u nacionalnim bankama.
Sli~no je sa mnogim drugim pitawima standardizacije i organiza-
cije dru{tvenog i politi~kog `ivota. 

Brisel je, zaista, administrativna prestonica Evrope, koja
uveliko odre|uje kako }e se odvijati prakti~an `ivot u zemqama
~lanicama. Imaju}i na umu da je na{e dru{tvo u posledwih dvade-
setak godina prolazilo i jo{ prolazi kroz period kada ovakva
spoznaja nije bila u prvom planu, mislim da }e nam biti potrebno
neko vreme da se na wu priviknemo. Uop{teno gledaju}i, prihva-
tawe evropskih integracija jeste i prihvatawe jednog druga~ijeg i
modernijeg sistema vrednosti koji je prilago|eniji savremenom
trenutku. Mislim da je posebno va`no na vreme uticati na mla|e
generacije u pravcu prihvatawa tih vrednosti.

Da li smo, posle svih te{kih godina, spremni za nove vred-
nosti. Da li ih prepoznajemo kao boqitak u na{im ̀ ivotima,
ili kao nu`no zlo koje nosi globalizacija?
– ^ini mi se da globalizaciju ne bi trebalo sagledavati kao

blokovsku podelu iz doba hladnog rata, pa da se onda opredequje-
mo za jednu ili drugu stranu. Mislim da bi je, krajwe prakti~no,
trebalo do`iveti kao, na primer, aktuelne klimatske promene ko-
jima se, hteli ili ne, moramo prilago|avati. U tom smislu bi se
trebalo odrediti i prema standardima i vrednostima koje ona
podrazumeva.

Vi mo`ete da odbacujete razne aspekte novih tehnologije iz
sasvim opravdanih li~nih razloga, ali u tom slu~aju morate se
pomiriti da }ete ispasti iz igre u mnogim stvarima koje vas se

ina~e veoma ti~u, vezanim za uspe{niju komuni-
kaciju, zapo{qavawe ili napredak. Otuda je i
prihvatawe novih vrednosti pitawe neke vrste
opstanka u savremenim uslovima globalizacije.
Ovde nipo{to nije re~ o odbacivawu autenti~-
nih nacionalnih vrednosti, o ~ijem o~uvawu,
naravno, vaqa voditi ra~una, nego o nastojawu
da dru{tvo ne ostane na za~equ istorijskih
procesa.

Radenko MUTAVXI]

U na{oj politi~koj eliti jo{ nije u
potpunosti sazrelo uverewe u sve pred-
nosti koje zemqa mo`e da dobije od in-
tegracija u evropske i evroatlantske
strukture. Kona~no, i u tom procesu,
kao i u tranziciji, ima i dobitnika i gu-
bitnika, tako da se neki otpori mogu
objektivno razumeti.

Mislim da bi globalizaciju tre-
balo do`iveti krajwe prakti~no, na
primer, kao aktuelne klimatske prome-
ne kojima se, hteli ili ne, moramo pri-
lago|avati.

15. novembar 2006.


